
   وابستگي  ۷۹ درصدي شهرداري ها به ساخت وساز 
معاون معماري و شهرسازي وزير راه و شهرسازي با اشاره به اقرار 
شهرداري به شهر فروشي و تراكم فروشي مي گويد: اگر قيمت 
زمين هايي كه شهرداري از دولت تملك كرده را محاسبه كنيم 
احتمالاً نه تنها دولت بدهي ندارد، بلكه ش��هرداري تا سال ها 

بدهكار دولت مي شود. 
پيروز حناچي تأكيد مي كند: وابستگي نظام مديريت شهري و 
شهرداري ها به عوارض كه حدود ۷۹ درصد محل ساخت وساز 
است نمي تواند باعث توسعه شهري شود.  وي با بيان اينكه صرفاً 
استفاده از اخذ جريمه ماده ۱۰۰ بر خلاف روح باز دارنده تخلف 
در قانون است، به نگراني هاي رئيس دولت يازدهم اشاره مي كند 
و مي افزايد: نگراني رئيس جمهور از ۷۹درصد تأمين منابع مالي از 
اخذ عوارض نگراني بجايي است به طوري كه لايحه تأمين منابع 
مالي پايدار شهرداري ها در دستور كار قرار دارد.  معاون معماري 
و شهرسازي وزير راه و شهرسازي با طرح اين پرسش كه منابع 
مالي شهرداري از كجا تأمين شود، بر كيفيت نظام شهرسازي 
تأكيد مي كند و مي گويد: وضعيت بودجه ش��هرداري تهران از 
سال ۸۶ تا سال ۹۱ نشان مي دهد كه تأمين بودجه شهرداري ها 
از عوارض ساختماني به طور متوسط بيش از ۸۰ درصد است 
و در حال حاضر نيز در همين حد باقي مانده است. اين آمارها 
نشان مي دهد اگر به اين وضعيت ادامه دهيم اداره اين شهرها 
با اين وضعيت به مش��كل خواهد خورد.  حناچي معتقد است 
وضعيت اداره شهرها از سال ۸۴ حادتر شده است و اينگونه اداره 
امور شهرها تبعاتي خواهد داشت. اداره امور شهري به اين روش 
مغاير با اهداف توسعه پايدار در شهرهاست و مانع جدي در توسعه 

كسب و كار و سلب آسايش شهروندان خواهد شد. 
   بيش�ترين تقاضا براي بلندمرتبه سازي مناطق يك 

تا ۶ تهران
حناچي با اشاره به اينكه مناطق يك تا ۶ بيشترين تقاضا براي 
بلندمرتبه سازي را به خود اختصاص داده اند، مي گويد: به اعتقاد 
بنده منطقه ۲۲ شهر تهران مانند قطاري است كه به دليل حجم 
گسترده ساخت و ساز و افزايش جمعيت پذيري ناشي از صدور 
بي رويه پروانه هاي ساختماني بلندمرتبه از ريل خارج شده است 

كه هيچ ارتباط منطقي اي با طرح جامع مصوب تهران ندارد. 
وي با انتقاد از برج س��ازي در منطقه ۲۲ تهران، مي افزايد: اين 
برج ها در منطقه ۲۲ تأثير زيادي بر جريان باد دارند كه بسيار 
خطرناك است. وقتي شهرها را در چنين شرايطي اداره مي كنيم 

خيلي از فرصت ها را از دست مي دهيم. 
دبير شوراي عالي شهرسازي و معماري ايران تأكيد مي كند: اين كه 
بعضي افراد مي گويند دولت با نيت سياس��ي مسئله وابستگي 
بودجه ش��هرداري ها به منابع ناپايدار را مطرح مي كند، صحت 
ندارد. كساني كه اين حرف ها را مي زنند به نظرم حتي يك بار هم 
صحبت هاي رئيس جمهور، وزير راه و شهرسازي، بنده و همكارانم 
را نخوانده اند.  معاون معماري و شهرسازي وزير راه و شهرسازي 
مي افزاي��د: ما صرفاً به مسئله تراكم فروش��ي اعت��راض نكرديم 
بلكه گفتيم وابستگي بودجه ش��هرداري ها به منابع ناپايدار در 
كلانشهرهايي همچون تهران، مشهد، شيراز، اهواز، تبريز، اصفهان 
و. . . حدود ۷۹/۶ درصد است كه هم ش��امل فروش تراكم و هم 
شامل پروانه هاي قانوني از جمله عوارض پروانه هاي ساختماني، 
تراكم، تفكيك اراضي ساختماني و حذف پاركينگ هاست كه اين 
درآمدها جداي از عوارض پايدار سوخت، نوسازي، كسب و پيشه، 
گاز و برق و عوارض بليت هواپيماست كه اين موارد نيز ۱۲ درصد 
بودجه شهرداري ها را در كلانشهرها به خود اختصاص داده اند.  
حناچي تأكيد مي كند: ما مي گوييم ادامه روند وابستگي شديد 
شهرداري ها به صدور پروانه ساخت به صلاح هيچ كس نيست. 
شهرداري ها هم قبول كرده اند و قصد دارند به سوي كسب منابع 
پايدار حركت كنند.  وي درخصوص بدهي دولت به شهرداري ها 
معتقد است اگر قيمت زمين هايي كه شهرداري از دولت تملك 
كرده را محاس��به كنيم احتمالاً نه تنها دولت بدهي ندارد، بلكه 

شهرداري تا سال ها بدهكار دولت مي شود.
   شهرداري در كميسيون ماده 5 فقط يك رأي دارد 

معاون معماري و شهرسازي شهردار تهران با اشاره به سخنان 
برخي از مديران وزارت راه و شهرسازي با بيان اينكه از جايگاه 
وكيل مدافع كميس��يون م��اده 5 صحبت نمي كن��م اما اين 
كميس��يون س��اختاري قانوني و مستقل اس��ت كه براساس 
ماده 5 قانون تأسيس ش��وراي عالي شهرسازي تشكيل شده 
است، مي گويد: به جز تهران در تمام شهرهاي ايران دبيرخانه 
كميس��يون ماده 5 در ادارات راه و شهرسازي تشكيل مي شود 
بنابراين س��خناني كه در خصوص عملكرد كميسيون ماده 5 
در شهرها مي شود انتقاد به خود و نوعي خودزني است. پژمان 
پشمچي زاده تأكيد مي كند ضوابط بلند مرتبه سازي در شوراي 
عالي شهرسازي يك سال و نيم است كه معطل تصويب و ابلاغ 

مانده است. 
وي مي افزايد: ساختار كميسيون ماده 5 ساختاري مستقل با 

هشت عضو است كه شش عضو آن نمايندگان دولتي هستند 
و يك عضو رئيس شوراي شهر تهران است كه حق رأي ندارد 
و ديگري شهردار تهران است. بنابراين زماني كه در خصوص 
مصوبات كميسيون ماده 5 صحبت مي كنيم از كميسيون هايي 
سخن مي گوييم كه با مديريت اس��تانداران سراسر كشور و با 
دبيري ادارات كل شهرسازي استان ها تشكيل جلسه مي دهند. 
در تهران نيز شش عضو كميسيون ماده 5، نمايندگان دولتي 
هستند كه يكي از اين شش عضو دبير شوراي عالي شهرسازي 
است و يك عضو هم ش��هردار تهران كه تنها يك رأي دارد و 
اين يك رأي نه ح��ق وتو دارد و نه مي تواند س��اير آرا را باطل 
كند و تمام��ي تصميمات نيز بر اس��اس رأي اكثريت حاصل 
مي شود. پس نمي توان گفت مصوبات كميسيون ماده 5 الزاماً 

خواسته هاي شهرداري تهران است. 
معاون معماري و شهرسازي شهردار تهران با بيان اينكه تمام 
مصوبات دبيرخان��ه ماده 5 بعد از تصويب ب��ه ۱۶ تا ۱۷ مرجع 
قانوني از جمله وزارت راه و دبيرخانه ش��وراي عالي شهرسازي 
ارسال مي ش��ود معتقد اس��ت هيچ كدام از مصوبات محرمانه 
نيست و بدون كم و كاست در اختيار مراجع قانوني قرار مي گيرد 
و هر چند ماه يك بار مجلد مصوبات نيز منتشر مي شود. اينكه 
اعلام مي شود وزارت راه بخشنامه كرده است تمامي مصوبات 
كميسيون ماده 5 چه محرمانه و چه عادي منتشر شود با توجه 
به اين موضوعات چه معنايي جز توجه به افكار عمومي مي تواند 
داشته باشد؟!  پشمچي زاده با طرح اين پرسش كه براي رونق 
اقتصادي در حوزه شهرس��ازي مس��ئولان متولي اين امر چه 
كرده اند، مي افزايد: چه زماني متوليان اين امر به وظايف خود 
عمل مي كنند؟ با مسكن مهر كه مخالف هستند و آن را حاصل 
يك بي تدبيري مديريتي قلمداد مي كنند. در دولت هاي قبل 
الگوي مشخصي براي مسكن عمومي و اجتماعي وجود داشت، 
در دولت اصلاحات موضوع اجاره به ش��رط تملك مطرح بود، 
در دولت نهم و دهم مسكن مهر دنبال مي شد و پيشرفت اين 
پروژه ها قابل رصد بود اما در حال حاضر وزارت راه و شهرسازي 

هيچ برنامه روشني در اين خصوص ندارد. 
   سوداگران شهر كيستند؟

معاون شهر سازي و معماري با اشاره به طرح مسكن اجتماعي 
از سوي وزارت راه و شهرسازي مي گويد: براي مسكن اجتماعي 
تئوري روشن و يك چارچوب مشخص و اينكه از كدام منابع و 
براي كدام گروه مخاطب و چه زماني اين پروژه اجرايي مي شود 

عنوان نشده است، در حالي كه بيش از سه سال از عمر وزارت راه 
و شهرسازي گذشته است. چه زماني قرار است اين طرح اجرايي 
شود، در اين بين فعالان مسكن  هيچ الگوي جانشيني پيشنهاد 
نمي كنند. به اعتقاد آنها شهرداري ها در حال به تاراج بردن شهر 

هستند و ظرفيت هاي مهندسي كشور نيز سوداگران شهرند !
پشمچي زاده تأكيد مي كند: بايد با ادبيات روشن صحبت كرد 
و نبايد با به كار ب��ردن عبارات و ضميرهاي نامش��خص ذهن 
مخاطب را گمراه كرد. بايد مشخص شود افرادي كه به عنوان 
كاسب و سوداگر از آنها نام برده مي شود چه كساني هستند. اين 
نوع ادبيات نگران كننده است و مشخص نيست ما بايد در حوزه 

ساخت و ساز از وجود چه كساني نگران باشيم. 
   سهم عوارض شهرسازي از بودجه عمومي پايتخت

معاون شهردار تهران با اشاره به برخي اظهارنظرها در خصوص 
اينكه ريش��ه برخي تخلف هاي شهرس��ازي در دخل و خرج 
شهرداري هاست، مي گويد: بودجه عمومي شهر تهران ۱۷ هزار 
و ۸۸۰ ميليارد تومان است كه به اضافه بودجه عمومي سازمان ها 
و شركت ها كه 3 هزار و ۷5۰  ميليارد تومان است، مي توان گفت 
بودجه تهران بيش از ۲۱ هزار ميليارد تومان اس��ت. وي بيان 
مي كند: كل درآمدهاي حاصل از مباحث شهرسازي بر اساس 
مصوبات شوراي شهر تهران ۶هزار و ۲۲۹  ميليارد تومان است كه 
اگر عوارض تثبيت واحدهاي تجاري را كه ۲هزار و ۸۹۰  ميليارد 
تومان است اضافه كنيم و جرايم كميسيون ماده ۱۰۰ كه ۷۴/۸ 
ميليارد تومان است در مجموع ۹۱۰۰ ميليارد تومان مي شود 
كه به نسبت ۲۱ هزار ميليارد تومان ۴۲ درصد از درآمدها حاصل 
از عوارض شهرسازي است. در حالي كه عدد اعلام شده از جانب 
معاون وزير راه و شهرسازي، ۷۹ درصد درآمد كلانشهرها بود. 
حتي اگر از بودجه عمومي شهر، بودجه سازمان ها و شركت ها 
را حذف كنيم اين رقم به 5۰ درصد مي رسد در حالي كه اعلام 

مي شود تمامي درآمدهاي شهر مربوط به شهرسازي است. 
پشمچي زاده با اش��اره به درآمدهاي حاصل از كميسيون ماده 
۱۰۰ مي افزايد: اعلام شده ۸/۹ درصد درآمدهاي شهر حاصل 
از آراي كميسيون ماده ۱۰۰ اس��ت در حالي كه در شهرداري 
تهران با احتساب ۷۴/۸ ميليارد تومان به اين رقم 3 دهم درصد 
هم نمي رس��د. آقايان به بودجه اي ابه��ام وارد مي كنند كه در 
زمان قانوني خودش از سوي شهرداري به شورا پيشنهاد شده، 
در كميس��يون هاي مختلف در مورد آن بحث شده است و در 
نهايت به تأييد 3۱ نماينده مردم درشوراي شهر رسيده است. 
آيا نظارتي بالاتر از اين بر بودجه ش��هرداري بايد وجود داشته 
باشد؟ اين بودجه بر اساس برنامه هاي پنج ساله شهري و اسناد 
بالادست تنظيم شده و تمامي مصارف و منابع آن توسط پارلمان 
محلي مورد نظارت قرار مي گيرد.  به گفته پشمچي زاده، يك 
سؤال روشن وجود دارد به عنوان يك راهبرد اصلي طرح جامع 
و طرح تفصيلي و اينكه ناگزير بخش��ي از توسعه پايتخت بايد 
در ارتفاع صورت پذيرد و چرا يك س��ال و نيم است كه ضوابط 
بلندمرتبه سازي در شوراي عالي شهرسازي معطل تصويب و 
ابلاغ مانده است. اگر اين ضوابط دچار مشكل است و اگر بررسي 
آن زمانبر اس��ت چرا اجازه نمي دهند به طور آزمايشي اجرايي 
شود، به هر حال داشتن ضابطه از نداشتن آن بهتر است و كمك 
خواهد كرد در مورد املاك مس��تعد اين امر به طور سليقه اي 
تصميم گيري نشود.   وي مي افزايد: همچنين در منطقه ۲۲ كه 
انتقادات زيادي به آن وارد مي كنند حداكثر ظرفيت ساخت و ساز 
بر اساس طرح تفصيلي ۶ هزار و ۷۲۴ هكتار است كه بر اساس 
ضوابط در شش سال اخير هزار و ۱5۶ هكتار پروانه صادر شده 
وحداكثر ظرفيت باقيمانده در كل منطقه 5 هزار و 5۶۸ هكتار 
است. بر اين اساس روشن است كه ساخت و ساز در سال هاي اخير 
از يك روند طبيعي و منطقي برخوردار بوده و قابل توجه اينكه 
از سال ۹۲ تا كنون هر سال شاهد كاهش قابل ملاحظه سا خت 
و سا ز و صدور پروانه هاي ساختماني بوده ايم كه بخش عمده اين 
كاهش ناشي از شرايط اقتصادي و بلاتكليفي در سياست هاي 

مسكن در وزارت راه و شهرسازي بوده است. 
به گفته پشمچي زاده زماني كه اين اعداد و ارقام را در كنار هم 
قرار مي دهيم متوجه مي شويم ساخت و ساز بي رويه اي وجود 
ندارد، بلكه روند ساخت و ساز سير طبيعي و معمولي خود را طي 
مي كند.  معاون شهردار تهران با اشاره به ابهاماتي كه به منابع 
درآمدي شهرداري ها وارد مي شود، مي گويد: براي حذف اين 
منابع بايد نسخه هاي جايگزين هم وجود داشته باشد. از سال 
۱3۶۲ قرار اس��ت دولت ها تكليف درآمدهاي پايدار شهري را 
مشخص كنند و آن را به مجلس برده و مصوب كنند اما تاكنون 
درآمدهاي پايدار شهري كه بر اساس دريافت بهاي تمام شده 
خدمات از شهروندان و سهم شهرداري ها از عوارض، ماليات ها و. . 

. است مشخص نشده و اين لايحه متوقف مانده است. 
وي تأكيد مي كند: نبايد با س��خنان پرابهام اصل برنامه ريزي 
ش��هري را زير س��ؤال ببريم و نهادهاي قانوني را مقابل مردم 
بي اعتبار كنيم و به ساختار فكري و باورهاي مردم آسيب بزنيم. 

» تراكم و درآمد پایدار شهري«   صحنه  ماروپله بازی وزارت مسکن و مدیریت شهری 
از شهراز انتقاد معاون وزير تا پاسخ معاون شهردار 

 شهر ۶50 كيلومتري تهران درحالي جمعيت 10 تا13 ميليون نفري ثابت و شناور را در 
خود جاي داده است كه منابع در آمد ي پايدار آن براي نگه داشت حدود سه دهه است كه 
بلاتكليف مانده است و فروش تراكم و ساخت وساز در كلانشهر تهران و ساير كلانشهر ها 
به عنوان تنها منبع درآمد سهم بالايي در اداره شهر دارد. با اين حال وزارت شهرسازي 
معتقد است از سال 84 وضعيت اداره شهر بر اساس فروش تراكم ناشي از ساخت وساز و 
بلند مرتبه سازي اداره مي شود حال آنكه مسئولان شهرداري مي گويند در حوزه ساخت 
و ساز، صدور مجوز ها بر اساس طرح جامع و تفصيلي شهر تهران صورت گرفته است و 
تمامي مجوز ها در كميسيون هاي مربوطه با حضور نمايندگان اين وزارتخانه انجام گرفته 
اس�ت. در حقيقت دامنه اين اختلافات تا آنجايي كشيده شد كه در اجلاس شهرداران 

جهان كه در برج ميلاد برگزار ش�د، رئيس جمهور درآمد ش�هرداري را ناشي از فروش 
تراكم اعلام كرد و اين موضوع س�بب شد تا شهرداري نس�بت به سخنان وي واكنش 
نشان دهد. در حقيقت چرا دولت به جاي حل مسائل و مشكلات و زيرساخت ها از اين 
بحث شانه خالي مي كند؟! بااين حال قصه درازكسب منابع در آمد پايدار و ساخت وساز 
شهري همچنان به بازي مار و پله ميان شهرداري و وزارت مسكن تبديل شده و در اين 
ميان افق مشخصي نيز ترسيم نشده است تا پايتخت در مسير توسعه و ارتقاي زندگي 
شهرنشيني در چشم انداز مشخصي قرار گيرد. به منظور آشناشدن با چالش ها، بخشي 
از سخنان معاون معماري و شهرسازي وزير راه و شهرسازي و پاسخ معاون شهرسازي 

را مرور مي كنيم. 

 طرح كاه�ش ي�ا »L  E  Z« با اب�لاغ وزارت كش�ور به 
شهرداري از 15 ش�هريور ماه اجرايي مي شود و در فاز 
اول فقط خود روهايي مجاز به ت�ردد در محدوده زوج 
و فرد خواهند بود كه داراي برگه معاينه فني باش�ند. 
حجت الله بهروز در مورد س��رانجام طرح »LEZ« يا همان 
طرح »كاهش« گفت: اين طرح از ۱5شهريور ماه در تهران 
اجرايي مي شود، براين اساس به شهروندان توصيه مي شود 
تا زمان باقيمانده براي اجراي اين طرح، نسبت به اخذ برگه 
معاينه فني اقدام كنند، چراكه خودروهاي تردد كننده در 
محدوده اجراي طرح كاهش با دوربين و به صورت مكانيزه 
كنترل مي شوند.  وي افزود: با اجرايي ش��دن اين طرح در 
نيمه شهريورماه احتمال افزايش مراجعات مردمي به مراكز 
معاينه فني وجود خواهد داش��ت و بر همين اساس از هم 
اكنون به مراكز معاينه فني، بخشنامه شده است تا نسبت به 
افزايش ظرفيت خود و جذب نيروي متخصص اقدام نمايند 
و بتوانند حتي در صورت امكان در سه شيفت كاري نسبت 

به خدمت رساني به مردم اقدام كنند.  بهروز با بيان اينكه اين 
طرح در سه مقطع اجرايي مي شود، اظهار كرد: در مرحله اول 
در محدوده »طرح زوج و فرد« معاينه فني خودروها كنترل 
شده و صرفا به خودروهايي كه معاينه فني داشته باشند اجازه 

ورود به محدوده زوج و فرد داده مي شود. 
قائم مقام معاونت حمل و نقل و ترافيك ش��هر تهران با بيان 
اينكه در فاز دوم روي خودروه��اي انژكتوري و كاربراتوري 
اعمال محدوديت مي شود، گفت: در گام سوم نيز اجراي اين 

طرح به كل سطح شهر تهران تسري مي يابد. 
   ابلاغ طرح »L  E  Z« به شهرداري تهران 

 اقبال شاكري عضو شوراي شهر تهران با اشاره به اينكه طرح 
»L  E  Z« به شهرداري ابلاغ شده است گفت: اين طرح نسبت 
به طرح اوليه تعديل پيدا كرد و با اصلاحاتي به شهرداري براي 

اجرا ابلاغ شد. 
وي افزود: در اين طرح محدوده زوج و فرد حذف نمي شود 
و به شكل قبل پابرجاس��ت اما همه خودروهاي عبوري از 

اين محدوده بايد داراي معاينه فني باش��ند.  رئيس كميته 
عمران شوراي شهر تهران تصريح كرد: معاينه فني خودروها 
طي مراحلي به صورت سختگيرانه چك خواهد شد. آنچه به 
كاهش آلودگي هوا كمك مي كند كنترل برگه هاي معاينه 
فني است و اگر خودرويي فاقد آن باش��د، براساس مصوبه 
شوراي عالي ترافيك جريمه خواهد ش��د. اين جريمه نيز 
همراستاي جريمه هاي مربوط به عبورومرور غيرمجاز است. 
شاكري خاطرنشان كرد: نكته ديگري كه شوراي عالي ترافيك 
قيد كرده، اين اس��ت كه به تدريج و با اطلاع رس��اني ورود 
خودروهاي كاربراتوري و انژكت��وري به محدوده زوج و فرد 
ممنوع خواهد شد و معاينه فني به عنوان يك آيتم كنترلي 
علاوه بر چك كردن پلاك، مدنظر قرار مي گيرد و از شهريور 

اجرايي مي شود. 
 LEZ جريمه 50 هزار توماني ورود به طرح   

 فاز نخست طرح LEZ كه قرار است از شهريور ماه در تهران 
اجرايي شود براي رانندگان فاقد معاينه فني جريمه هايي به 

همراه خواهد داشت.   بر اس��اس اطلاعات به دست آمده از 
سوي پليس و س��تاد معاينه فني، جريمه خودروهاي فاقد 
معاينه فني كه به محدوده زوج و فرد ورود كنند، 5۰۰ هزار 

ريال است. 
 در همين راستا فاز نخس��ت طرح LEZ پس از ابلاغ آن به 

دستگاه هاي ذيربط از شهريور ماه اجرايي مي شود. 
 در فاز دوم اين ط��رح، خودروهايي كه آلايندگي كمتري 
دارند و انژكتوري هستند، حق ورود به طرح LEZ را دارند. 

مقدمات فاز دوم طرح هنوز فراهم نشده است. 
در حالي كه ق��رار بود طرح LEZ جايگزي��ن طرح زوج و 
فرد شود، اما شنيده مي ش��ود طرح زوج و فرد پا برجاست 
و اين طرح نيز در كنار طرح ترافي��ك و زوج و فرد اجرايي 

مي شود. 
 بنابر اين بايد انتظار داش��ت كه جريمه خودروهاي فاقد 
معاينه فني و عدم رعايت قانون زوج و فرد مي تواند جريمه ها 

را به صورت چشمگيري افزايش دهد. 

  از15 شهريور طرح »L E  Z«اجرايي مي شود 

ورود به محدوده زوج و فرد بدون معاینه ممنوع!

تصوير شهر در شبكه های مجازي

 طراحی جديد برای خطوط عابر پياده تا شايد خودروها پشت اين خطوط 
3 بعدی توقف كنند. 

 افزايش تخلفات موتورسواران زير سايه كم كاري پليس 
موتورسواران از هفت دولت آزادند!

    بيژن سورانی
عضو كميسيون اجتماعي مجلس معتقد است نبود نظارت صحيح نيروي انتظامي 
و بي توجهي به اجراي صحيح قوانين راهنمايي و رانندگي باعث ش��ده كه تخلفات 

موتورسيكلت سواران در سال هاي اخير افزايش پيدا كند.
وي مي گويد: سال هاس��ت در معابر شهري پايتخت بيش��تر موتورسواران در سايه 
كم كاري پليس قوانين را به عناوين و شكل هاي مختلف دور مي زنند و با اين حال 
بيشتر قوانين بازدارنده و كنترل كننده كه در سال هاي اخير تصويب شده است فقط 
و فقط خودرو ها را در بر گرفته است. بر اين اساس روز به روز بر تعداد موتورسيكلت ها 

در معابر شهري افزوده مي شود. 
شكور پورحس��ين، درخصوص عملكرد پليس در برخورد با موتورسيكلت سواران 
متخلف مي افزايد: پليس با توجه به شرايط موجود به اجراي قوانين در حوزه رانندگي 
و جلوگيري از تخلفات موتورسيكلت س��واران مي پردازد اما اگر براي اجراي قانون 
دستور ويژه صادر شود ممكن است از ميزان تخلفات كاسته شود؛ به عنوان مثال در 
مقطعي به طور ويژه از تردد موتورسيكلت سواران بدون كلاه ايمني در سطح شهر 

جلوگيري مي شد اما در حال حاضر به اين موضوع توجه نمي شود. 
نماينده مردم پارس آباد در مجلس شوراي اسلامي با اشاره به اينكه براي رسيدگي به 
تخلفات رانندگي قوانين كافي و مورد نياز وجود دارد، مي گويد: اما بايد اين حقيقت 
را پذيرفت كه در اكثر شهرها به ويژه تهران تناسبي ميان متوليان اجراي قوانين و 
متخلفان وجود ندارد يعني به لحاظ تعداد، تناسبي ميان مأموران نيروي انتظامي و 

تردد موتورسيكلت سواران در معابر شهري وجود ندارد. 
وي با انتقاد از تردد روزانه حدود 3 ميليون موتورسيكلت سوار در شهر تهران، تصريح 
مي كند: گاهي ديده مي شود در حوزه هاي مختلف برخي طرح ها به صورت ضربتي 
و در يك محدوده زماني مش��خص اجرا مي شود كه كارساز اس��ت اما در برخورد با 
موتور سيكلت س��واران متخلف به اجراي چنين طرح هاي ضربتي توجه نمي شود. 
در واقع اگر قانون به صورت ويژه اجرا و كمبود نيروي انساني در اين حوزه رفع شود 

مي توان انتظار كاهش تخلفات را داشت. 
پورحس��ين با اش��اره ب��ه اينكه طب��ق گزارش��ات پلي��س رانن��دگان ۷۰ درصد 
موتورس��يكلت ها براي امرار معاش از اين وسيله نقليه استفاده مي كنند، مي گويد: 
اين مورد نشان مي دهد كه متأسفانه كش��ور دچار عدم توسعه يافتگي است، علاوه 

بر اين موتورسيكلت ها در حال حاضر عامل اصلي افزايش آلودگي هوا و بسياري از 
تصادفات هستند. 

اين نماينده مردم درمجلس دهم با انتقاد از اينكه بسياري از راكبان موتورسيكلت ها 
گواهينامه رانندگي ندارند، مي افزايد: تردد بي ضابطه و بي قانون موتورسيكلت سواران 
در سطح شهر تهران يك آسيب اجتماعي است كه بايد راهكار مؤثري براي رفع اين 

مشكل از سوي دولت اتخاذ شود. 
وي با تأكيد بر اينكه بايد براي از رده خارج كردن موتورس��يكلت هاي آلوده كننده 
محيط زيست فكر اساسي كرد بيان مي كند: البته بايد درتردد موتورسيكلت ها هم 
ساماندهي صورت گيرد زيرا بسياري از راكبان بيمه و گواهينامه ندارند كه پليس 

بايد درمواجهه با اين موارد با جديت لازم با متخلفان برخورد كند. 
پورحس��ين با بيان اينكه پليس بايد درخص��وص اجرا و نظارت ب��ر اجراي قانون 
راهنمايي و رانندگي پاسخگو باشد، معتقد است به طور كلي عدم نظارت صحيح 
نيروي انتظامي و بي توجهي به اجراي صحيح قوانين راهنمايي و رانندگي باعث شده 

كه تخلفات موتورسيكلت سواران در سال هاي اخير افزايش پيدا كند. 
عضو كميس��يون اجتماعي مجلس شوراي اس��لامي با اش��اره به اينكه تخلفات 
موتورس��يكلت ها باي��د به ن��ام راكبان ثبت ش��ود، مي افزاي��د: اگر ب��راي راننده 
متخلفي محكوميت هاي اجتماعي درنظر گرفته ش��ود از ميزان تخلفات كاس��ته 
خواهد ش��د، هرچند در حال حاض��ر اقدامات به صورت مقطعي ب��راي برخورد با 

موتورسيكلت سواران متخلف انجام مي شود اما چندان كارساز نيست. 
    رعايت قوانين آمد و شد براي همه

 با اين حال اگر قرار باش��د پليس هم در رابطه با برخورد با متخلفان موتورسيكلت 
سوار كم كاري كند ديگر در شهر هيچ معبري براي تردد وسايل نقليه و عابران پياده 
امن نخواهد بود. براين اساس لازم است تا در كنار تصويب قوانين و طرح هاي جديد 
در حوزه كاهش آلودگي هوا، تسهيل در رفت و آمد وسايل نقليه و موتورسيكلت نيز 
در اولويت قرار گيرد. بنابراين پيشنهاد مي ش��ود با نزديك تر شدن به توقف توليد 
موتورسيكلت هاي كاربراتوري اقدامات لازم براي ساماندهي موتورسواران نيز مدنظر 
مسئولان قرار گيرد تا با ساماندهي هويت موتورسواران تمهيدات لازم براي برخورد 
با متخلفان كه قوانين را دور مي زنند نيز مورد توجه قرار گيرد البته بايد توجه داشت 
كه اين امر زمان بسياري مي برد و لازم است تا مسئولان در حوزه هاي مختلف براين 
موضوع تأكيد كنند و با رصد اولويت دار مسائل و مشكلات موجود گام به گام زمينه 

رعايت قوانين را را فراهم آورند.
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